

地震地球化学

王士江
王士江著

王士江著

王士江著



地 震 地 球 化 学

SEISMOLOGICAL GEOCHEMISTRY

蒋凤亮 李桂如 朱克文 著
王基华 张培仁

Jiang Fengliang, Li Guiyu, Wang Jihua,
Zhang Peiren and Zhu Kewen

地 震 出 版 社

SEISMOLOGICAL PRESS

1 9 8 9

内 容 提 要

本书是地球化学应用于地震预报研究和监测实践的经验总结。全书除介绍地震地球化学的理论基础外，着重介绍了地震地球化学中常用的监测方法，有很强的实用性。对从事地震监测预报、水文地质、石油地质勘探、地球化学找矿、环境化学以及分析化学等方面的科技工作者都有很大的参考价值。

ABSTRACT

This book is a summary of practical experiences in the geochemical approach to predicting and monitoring of earthquakes. The book centres on the conventional monitoring methods used in the seismogeochanical field, beside their theoretical principles, which is of great practical significance and of great valuable reference to the workers who are devoted themself to the monitor and prediction of earthquakes, study of hydrogeology, investigation of petroleum geology, geochemical survey of mines, environment chemistry and analysis chemistry.

地 震 地 球 化 学

蒋凤亮等 编著

特约编辑：姜维岐

*

地 震 出 版 社 出 版

北京复兴路63号

北京永乐印刷厂印刷

地震出版社发行

*

787×1092 1/16 印张：17 3/8 410千字

1989年8月第1版 1989年8月第1次印刷

印数：0001—2000

ISBN 7-5028-0251-7/P·16

(639) 定价：5 元

说 明

地震地球化学是研究地震在孕育、发展、发生过程中化学元素的变化及迁移规律的科学。它是在近20年的地震预报研究和监测实践中逐步发展起来的一门新学科。

本书共分为两部分，第一部分着重介绍地震地球化学的理论基础；第二部分介绍地震地球化学中常用的监测方法，两部分由十三章组成，主要内容有：地震成因的地球内部物理化学机制，地下水水质、水气、放射性元素和稳定性同位素的水文地球化学基础理论与地表前兆特征，同时还介绍了地球化学方法在研究活动断层中的应用。此外，书中特别收集了在地震地球化学中经常使用的各种测试方法。

本书是我国多年地震工作在地震地球化学研究实践中的经验总结，有很强的实用性，对从事地震地球化学、水文地质、石油地质勘探，地球化学找矿，环境化学及分析化学等方面工作者都有一定的参考价值，也可以做为培养上述专业学生的参考书。

本书第一章、第八章、第九章、第十章由蒋凤亮执笔，第六章、第十三章由李桂如执笔，第四章、第七章、第十一章由王基华执笔，第二章、第三章由张培红执笔，第五章、第十二章由朱克文执笔，最后由蒋凤亮对全书进整理和修订。在编写过程中得到了高文学研究员，李宣瑚高级工程师的指导和帮助并由他们对本书进行了最后审定。陶京玲同志为本书绘图和清稿。在此一并致谢。

鉴于编著者水平有限，本书难免有错和不当之处，敬请读者批评指正。

编著者

1988年10月

AUTHORS WORD

Geochemistry is a branch of science to study the variation of chemical elements and their systematic migration associated with the preparation, development and occurrence of the earthquakes, progressively developed in recent 20 years during which study of the prediction of earthquakes and their monitor has been carried out.

The book forms two parts; the first part is a stress on the seismogeochanical theoretical principles, the second, on the conventional method used in monitoring of seismogeochanical anomalies. The two parts consist of 13 chapters, mainly covering, physical and chemical mechanism in the internal earth for the generation of earthquakes, theoretical basis of hydrogeochemistry of groundwater quality, gases in water, radioactive elements and stable isotopes, and characteristics of their surface indications of an earthquake. Also presented in the book is the application of the geochemical approaches to the study of active faults. Meanwhile, specially collected here are various measuring methods usually used in this field.

The book is a summary of practical experiences in the seismogeochanical experiences in the seismogeochanical study that has been conducted in the recent past, which is of great practical significance and will serve as a valuable reference for professional workers who are devoted themselves to the study of this field and others mentioned in this abstract, and also for undergraduate and graduate students taking an introductory course in geochemistry. In this book Chapter One, Eight, Nine and Ten are written by Jiang Fengliang; Six and Thirteen by Li Guiru, Four, Seven and Eleven by Wang Jihua; Two and Three by Zhang Peiren; Five and Twelve by Zhu Kewen, final systematization and revision for the work is completed by Jiang Fengliang. Finally, we thank professor Gao Wenxue and highranking engineer Li Xuan-hu for their kind direction and help as well as final examination of the work; we also thank comrade Tao Jingling for her excellent mapping and cleaning copy. By virtue of limited knowledge there must be some mistakes in this book, we sincerely expect some comments from readers.

Jiang Fengliang et al.

Oct. 1988

序　　言

地震地球化学是近二十余年在地震实践中发展起来的一门新学科。从多次大震前兆表明，除了有大量的地球物理场异常之外，还有大量的地球化学场的前兆特征。如在临震前，沿震源区的一些活动断层出现冒气现象，地下水变色变味，翻沙冒泡，同时并观测到了一些气体组分、放射性元素及某些离子浓度的变化等。这对捕捉地震前兆及提高地震预报水平是一种很有前景的手段之一。

目前地震地球化学在世界各国引起了有关学者的注意，苏联是世界上提出水文地球动力学前兆与水文地球化学前兆最早的国家，但大规模开展此项研究是1966年4月塔什干地震之后。我国在1966年3月22日邢台7.2级地震前后，发现了大面积的地下水翻花、冒泡和水苦甜变化等宏观现象。当时结合国内外地震史资料，在该地区开展了地下水氡、气体及水质的观测研究。积累了邢台余震水质组分变化的科学资料，获得了水化组分变化与地震关系的初步认识。随后在我国加强了此项工作的观测研究，在渤海7.4级地震、通海7.7级地震、炉霍7.9级地震、海城7.2级地震、龙陵7.6级地震、唐山7.8级地震及松潘7.2级地震等强震中取得了有关这方面的许多宝贵资料。近十余年来，日本、美国等世界许多国家也在这方面开展了大量的研究工作，并取得了一些成绩。

本书内容是著者多年工作经验的总结，同时收集了国内外有关这方面大量的资料。该书将震源区的物理化学过程中的一些地球化学、水文地球化学及地震地质紧密地结合起来，从理论到实践进行了叙述和探讨。同时对地下水中常量元素、微量元素、气体组分、放射性元素及稳定同位素的地震地球化学特征、测试技术与地震预报经验以及模拟试验进行了系统的叙述；并对断层气体及某些元素的地震地球化学特征进行了阐述。这对深入开展地震地球化学研究及地震预报具有重要的理论意义和实用价值。

该书不仅在地震预报研究中有重要意义，而且在石油勘探、地热开发、环境保护、地下水利用和分析化学等方面也有重要的参考价值。

高文学

1988年10月

PREFACE

Seismogeochimistry is a branch of discipline that has been developed in recent 20 years. The precursory phenomena of many earthquakes show that there exist a large number of characteristic precursors of the geochemical fields other than lots of anomalous geophysical fields. For instance, prior to an impending earthquake, such phenomena have been observed along some active faults in the hypocentral region as off-giving of the steam, changing of colour and odour of groundwater, overturning of sand and bubbling of water. Some components of gases, radioactive element, and concentration of some ions, and so forth have been observed as well. This is one of the most perspective tools for catching the earthquake precursors and raising the earthquake-predicting level.

For the time being, seismogeology has been paid attention by the investigators in this field in all over the world, Soviet Union is the earliest country that put forward the hydrogeodynamic and hydro-geochemical precursors for the earthquake prediction. And the research of this project was carried out after the Tashkent earthquake of Apr., 1966. Some macroscopic phenomena such as severe overturning and bubbling of groundwater, changing of the flavour of the well water were found following or preceding the $M=7.5$ Xingtai earthquake of Apr. 22, 1966. Observation and research was made of groundwater radon, gases and water quality at that time, along with collection of a large number of documents of historical earthquakes in the world. As a result, scientific data showing the variation of water components were accumulated for the Xingtai aftershocks and preliminary knowledge was obtained on the relationship between the variation in Hydrochemical components and the earthquakes, and then observation and research has been enhanced. Plenty of valuable data of different kind have been obtained for strong $M=7.4$ Bohai, $M=7.7$ Tonghai, $M=7.0$ Luhuo, $M=7.2$ Haicheng, $M=7.6$ Longling, $M=7.8$ Tangshan and $M=7.2$ Songpan earthquakes.

In recent ten years or more, many countries, for instance, USA, Japan etc. have conducted a great deal of research in this field and made some progress.

This book is a summary of working experiences obtained for many years and collects a large number of data at home and abroad. The book links geochemistry, hydrogeochemistry and seismogeology together in the physical and chemical processes in the hypocentral region and then has them described and investigated, related to the theory and practice; also systematically stated are the characteristics of major elements, minor elements, gas components, radioactive elements and stable isotopes in groundwater, measuring technique, experiences of earthquake prediction and modelling experiments, as well as some characteristics of fault gases and seismogeochimistry for some elements. These are of significant practical values to making a thorough study of seismogeochimistry and earthquake prediction.

The book is not only of important significance to the study of earthquake prediction, but also of important valuable reference to surveying of petroleum, developing of geothermal sources, protecting of eco-environment, utilizing of subsurface water source and studying of analysis chemistry.

Gao wenxue
Oct. 1988

目 录

第一部分 地震地球化学基础

第一章 地球内部物理化学与地震前兆	(1)
一、地震学说概况.....	(1)
二、地球内部结构.....	(1)
三、地球内部物理化学与孕震关系.....	(5)
四、孕震过程与地震前兆.....	(10)
1. 地球物理场前兆.....	(10)
2. 地球化学场前兆.....	(12)
第二章 水文地球化学与地震前兆	(14)
一、水化地质基础.....	(14)
1. 自然界的水.....	(14)
2. 地下水的循环.....	(22)
二、水文地球化学概论与地震前兆.....	(26)
1. 地下水的物理性质.....	(26)
2. 地下水的化学特征.....	(29)
3. 地下水的化学成分.....	(31)
4. 地下水的化学类型.....	(31)
5. 地下水化学成分的形成作用.....	(33)
三、地下热水.....	(35)
1. 地壳的温度.....	(35)
2. 地下热水的热源.....	(37)
3. 地下热水的温度.....	(38)
4. 地下热水的气体成分.....	(39)
5. 地下热水的化学成分.....	(39)
前三章 常量、微量元素水文地球化学与地震前兆	(41)
一、常量离子与地震前兆.....	(41)
1. 氯离子 (Cl^-)	(42)
2. 硫酸根离子 (SO_4^{2-})	(43)
3. 重碳酸根离子 (HCO_3^-)	(44)
4. 钠离子 (Na^+)	(44)
5. 钾离子 (K^+)	(45)
6. 钙离子 (Ca^{++})	(45)
7. 镁离子 (Mg^{++})	(45)

8. 铁离子 (Fe^{+2} , Fe^{+3})	(46)
9. 可溶性二氧化硅 (SiO_2)	(46)
二、微量元素与地震前兆	(47)
1. 氟 (F)	(47)
2. 溴 (Br)	(48)
3. 碘 (I)	(48)
4. 硼 (B)	(49)
5. 锂 (Li)	(50)
6. 钡 (Sr)	(50)
7. 汞 (Hg)	(51)
第四章 气体地球化学与地震前兆	(52)
一、大气圈的气体组分	(52)
二、地壳中的气体	(53)
1. 大气起源的气体 (N_2 , O_2 及惰性气体等)	(54)
2. 生物化学起源的气体 (CO_2 , CH_4 , 重烃, N_2 , H_2S , 等)	(54)
3. 化学起源的气体	(55)
4. 放射起源的气体 (氮, 长, 钍的射气, 氩等)	(55)
三、上地幔里的气体	(55)
四、个别气体元素的水文地球化学	(55)
五、气体的运移	(62)
六、地下气体在地震预报研究中的应用	(63)
第五章 放射性元素地球化学及其在地震预报中的应用	(71)
一、天然放射系	(71)
1. 放射性的基本知识	(71)
2. 天然放射系列	(73)
二、放射性元素水文地球化学概要	(76)
1. 铀的水文地球化学	(78)
2. 钍的水文地球化学	(80)
3. 镥的水文地球化学	(81)
4. 氡的水文地球化学	(82)
三、放射性元素特征	(85)
1. 铀——U	(85)
2. 钍——Th	(87)
3. 镓——Ra	(87)
4. 氡——Rn	(89)
四、地下水放射性元素在地震预报中的应用	(94)
1. 水氡的正常动态	(94)
2. 水氡的干扰因素与排除的可能性	(95)
3. 地震前兆实例	(95)

第六章 同位素水文地球化学在地震研究中的应用	(102)
一、理论基础	(102)
1.同位素定义	(102)
2.同位素效应	(102)
3.氢、氧同位素分馏机理	(105)
二、氢、氧同位素组分的测定	(108)
三、大气降水的氢、氧同位素组成	(110)
四、海水和大洋水的氢、氧同位素组成	(113)
五、不同成因天然水稳定同位素分布特征	(115)
1.大陆地区地表水同位素组成	(115)
2.大气成因的地下水同位素组成及分布特征	(115)
3.地层水和古沉积水的同位素组分	(116)
4.地下水盐分的来源研究	(118)
5.地下热水稳定同位素组分的分布特征	(121)
6.变质水和岩浆水的稳定同位素特征	(125)
7.地幔原生水的稳定同位素组成	(126)
六、稳定同位素在地震水文地球化学研究中的应用	(128)
1.山东聊城观测区地下热水补给来源	(128)
2.辽阳汤河观测区不同含水层的混合作用	(133)
七、稳定同位素在地震预报中的应用	(137)
1.地下水氯、氧同位素比值的地震前兆机理	(137)
2.地下水 δD 、 $\delta^{18}\text{O}$ 值的地震前兆变化	(138)
第七章 地球化学方法在活动断层研究中的应用	(141)
一、活动断层的研究方法	(141)
二、地球化学方法研究活动断层的基础	(141)
三、地球化学方法研究活动断层的实例	(142)
1.放射性测量法	(142)
2.气体测量法	(143)
3.化学组分测量法	(147)
4.稳定同位素测量法	(149)
第八章 地震水文地球化学前兆机理的模拟实验研究	(150)
一、地下水氯前兆机理实验研究	(150)
1.在无水介质中的压氯实验研究	(151)
2.在有水介质中的压氯实验研究	(154)
3.渗流试验	(155)
4.超声振动实验	(156)
5.声频振动实验	(156)
6.水氯前兆机理的综合评述	(158)
二、地下水溶解气体的地震前兆机理实验研究	(159)

三、地下水离子组分前兆特征及机理的实验研究	(159)
1. 美国加州圣安德烈斯断层变质花岗岩的压溶实验	(160)
2. 北京管压粘土、福建花岗岩及辽宁超基性岩的压溶实验	(162)
3. 压液的氢氧同位素分析研究	(164)
4. F ⁻ 离子前兆机理的研究——混合实验	(165)
5. 野外爆破水文地球化学效应模拟实验研究	(167)
四、评价与展望	(170)
1. 评价	(170)
2. 展望	(171)
第九章 地震地球化学的现状及展望	(173)
一、引言	(173)
二、苏、日、美等国地震地球化学研究现状	(173)
1. 苏联	(173)
2. 日本	(177)
3. 美国	(181)
三、我国应用地震地球化学方法研究地震预报的现状	(184)
四、展望	(175)
1. 监测	(185)
2. 研究	(185)
3. 预报	(186)

第二部分 监测方法

第十章 地下水化学的监测方法	(188)
一、取样及测量过程中的注意事项	(188)
二、PH值的测量	(188)
三、游离二氧化碳的测定	(188)
四、侵蚀性二氧化碳的测量	(189)
五、地下水巾常量组分的监测	(190)
1. 碱度 (OH ⁻ , CO ₃ ²⁻ , HCO ₃ ⁻) 的监测	(190)
2. 氯离子的监测	(191)
3. 硫酸根的监测	(192)
4. 硬度 (总硬度、永久硬度, 暂时硬度) 的监测	(193)
5. 钾、钠的监测	(194)
六、地下水巾其它元素组分的监测	(194)
1. 亚硝酸根的监测	(194)
2. 氟离子的监测	(195)
3. 溴离子的监测	(196)
4. 碘离子的监测	(197)

5. 硼的监测	(198)
6. 硅的监测	(200)
7. 磷的监测	(201)
8. 铵离子的监测	(201)
9. 铜的监测	(202)
10. 汞的监测	(203)
11. 铅的监测	(204)
12. 锌的监测	(205)
13. 铁的监测	(206)
14. 铝的监测	(207)
15. 钴的监测	(208)
16. 镍的监测	(209)
17. 银的监测	(210)
18. 锰的监测	(211)
七、电感耦合等离子体质谱(ICP-MS) 监测法	(211)
1. 原理及仪器	(213)
2. 分析性能	(215)
3. 应用	(221)
4. Plasma 200型电感耦合等离子体在地震预报中的应用	(224)
八、地下水化学组分的表示及审核	(226)
1. 分析结果的表示形式	(226)
2. 分析结果的审查	(226)
3. 元素周期表	(229)
第十一章 地下气体组分的监测方法	(233)
一、取样技术	(233)
1. 逸出气体样品的采集	(233)
2. 溶解气体样品的采集	(233)
3. 喷气孔的气体及土壤气体(断层气)样品的采集	(234)
二、测试仪器	(236)
1. 气敏色谱仪	(236)
2. 质谱仪	(236)
3. 气相色谱仪	(236)
三、操作条件的选择及测试步骤	(237)
第十二章 放射性元素的监测方法	(239)
一、铀的监测	(239)
二、钍的监测	(241)
三、镭的监测	(242)
四、氡的监测	(243)
1. 取样条件	(243)

2. 测试仪器	(244)
3. 测试条件	(246)
4. 仪器标定	(247)
5. 水氯监测方法	(249)
第十三章 稳定同位素比值的监测	(252)
一、氢、氧同位素质谱分析样品的制备	(252)
1. 氢同位素分析样品的制备	(252)
2. 氧同位素分析样品的制备	(253)
3. 碳同位素分析样品的制备	(253)
二、氢、氧同位素的质谱测量	(254)
1. 同位素比值质谱计及工作原理	(254)
2. 氢同位素比值测量	(256)
3. 氧同位素比值测量	(258)
4. 碳同位素比值测量	(258)
三、氢、氧、碳同位素的标准	(259)
参考文献	(261)

CONTENTS

PART I. THEORETICAL BASIS OF SEISMOGEOCHEMISTRY

CHAPTER 1. PHYSICS AND CHEMISTRY OF THE INTERNAL EARTH

AND SEISMIC PRECURSORS (1)

1. A Brief of Seismology	
2. The Internal Structure of Earth (1)
3. Relationship between the Physical and Chemical Process and the Preparation of an Earthquake (5)
4. Process of the Preparation of an Earthquake and Its Precursory Signals (10)
(1) Precursory signals in the geophysical field (10)
(2) Precursory signals in the geochemical field (12)

CHAPTER 2. HYDROGEOCHEMISTRY AND ITS SEISMIC PRECURSORY SIGNALS

SIGNALS (14)
1. Geological Basis of Hydrogeochemistry (14)
(1) Natural waters (14)
(2) Circulation of groundwater (22)
2. A Brief of Hydrogeochemistry and Its Seismic precursory signals (26)
(1) Physical properties of groundwater (26)
(2) Chemical characteristics of groundwater (29)
(3) Chemical compositions of groundwater (31)
(4) Chemical type of groundwater (31)
(5) Genesis of chemical compositions in groundwater (33)
3. Underground Hot Water (35)
(1) Crustal temperature (35)
(2) Sources of underground hot water (37)
(3) Temperature of underground hot water (38)
4. Gas Compositions in Underground Hot Water (39)
5. Chemical Compositions in Undergraound Hot Water (39)

CHAPTER 3. HYDROGEOCHEMISTRY OF MAJOR AND MINOR ELEMENTS

AND ITS SEIMSIC PRECURSORY SIGNALS (41)

1. Major Ions and Their Seismic Precursory Signals (41)
(1) Cl^- ion (42)
(2) SO_4^{2-} (43)
(3) HCO_3^- ion (44)
(4) Na^+ ion (44)
(5) K^+ ion (45)
(6) Ca^{++} ion (45)

(7) Mg ⁺⁺ ion	(45)
(8) Fe ⁺² , Fe ⁺³ ion	(46)
(9) Soluble SiO ₂	(46)
2. Minor Elements and Their Seismic Precursory Signals.....	(52)
(1) Fluorine (F)	(47)
(2) Bromine (Br)	(48)
(3) Iodine (I)	(48)
(4) Boron (B)	(49)
(5) Lithium (Li)	(50)
(6) Strontium (Sr)	(50)
(7) Mercury (Hg)	(51)

CHAPTER 4. GAS GEOCHEMISTRY AND ITS SEISMIC PRECURSORY

SIGNAMS (52)

1. Gas Components in the Atmosphere.....	(52)
2. Gases in the Earth's Crust.....	(53)
(1) Atmosphere-generated gases (N ₂ , O ₂ and inert gases)	(53)
(2) Biochemistry-generated gases (CC ₂ , CH ₄ , heavy hydrocarbon, N ₂ , H ₂ S, etc)	(54)
(3) Chemistry-generated gases	(55)
(4) Radio-generated gases (He, Ra, radioactive Th, Ar, etc)	(55)
3. Gases in the Upper Mantle.....	(55)
4. Hydrogeochemistry of Individual Gaseous Element.....	(55)
5. Migration of Gases.....	(82)
6. Application of the Subsurface Gases in the Study of Earthquake Prediction	(63)

CHAPTER 5. GEOCHEMISTRY OF RADIOACTIVE ELEMENTS AND

ITS APPLICATION IN EARTHQUAKE PREDICTION..... (71)

1. Natural Radioactive System	(71)
(1) Fundamental Knowledge in radioactivity	(71)
(2) Natural radioactive system	(73)
2. Hydrogeochemical Brief of Radioactive Elements.....	(76)
(1) Hydrochemistry	(78)
(2) Th hydrochemistry	(80)
(3) Ra hydrochemistry	(81)
(4) Rn hydrochemistry	(82)
3. Characteristics of the Radioactive Elements	(85)
(1) Uranium—U	(85)
(2) Thorium—Th	(87)
(3) Radium—Ra	(87)
(4) Radon—Rn	(89)
4. Application of Radioactive Elements in Groundwater in the Earthquake Prediction	(94)

(1) Normally dynamic water radon.....	(94)
(2) The perturbations of water radon and their possible removal.....	(95)
(3) Some case of seismic precursory signals.....	(95)
CHAPTER 6. APPLICATION OF ISOTOPES AND HYDROGEOCHEMISTRY IN THE EARTHQUAKE STUDY.....	(102)
1. Theretical Basis	(102)
(1) Difinition of isotopes	(102)
(2) Isotopic effect	(102)
(3) Fraction mechanism of hydrogen and oxygen isotopes	(105)
2. Determination of the Components of Hydrogen and oxygen Isotopes	(108)
3. Compositions of Hydrogen and Oxygen Isotopes in the Atmospheric Precipitation	(110)
4. Compositions of Hydrogen and Oxygen Isotopes in Sea/Ocean Water	(113)
5. Characteristic Distribution of Different Genesis of Stable Isotopes in Natural Waters	(115)
(1) Isotopic compositions in surface water in continental regions	(115)
(2) Isotopic compositions in atmosphere-generated groundwater and their characteristic distributions	(115)
(3) Isotopic compositions in formation water and connate water	(116)
(4) Study of the source of groundwater salinity	(118)
(5) Characteristic distributions of stable-isotopes components in subsurface hot water.....	(121)
(6) Characteristic distributions of stable isotopes in metamorphic water and magmatic water	(125)
(7) Stable-isotope compositions in mantle-derived connate water	(126)
6. Application of Stable Isotopes in the Earthquake Study of Hydrogeochemistry	(128)
(1) The source of subsurface recharged hot water in the observing area in Liaocheng shanodng province.....	(128)
(2) Mixing of different water-bearing layers in the Tanghe observing area in Liaoyan.....	(133)
7. Application of Stable Isotopes in the Earthquake Prediction	(137)
(1) Mecanism for the seismic precursors of hydrogen and oxygen isotope ratio for groundwater.....	(137)
(2) Seismic precursory variation in values of δD and $\delta^{18}O$	(138)
CHAPTER 7. APPLICATION OF THE GEOCHEMICAL APPROACHES TO THE STUDY OF ACTIVE FAULTS	(141)
1. Researching Method of Active Faults.....	(141)
2. The Basis of Geochemical Approaches to the Study of Active Faults	(141)
3. The Case of the Application of Geochemical Approaches to Active Faults.....	(142)
(1) Measuring method of radioactivity	(142)

(2) Measuring method of gases (143)

(3) Measuring method of chemical components (147)

(4) Measuring method of stable isotopes (149)

CHAPTER 8. EXPERIMENTAL RESEARCH OF MODELS FOR THE SEISMIC PRECURSORY MECHANISM OF HYDROGEOCHEMISTRY (150)

1. Experimental Research of the Precursory Mechanism of Groundwater

Radon (150)

(1) Experimental research of pressure-related radon in the lack of liquid medium (151)

(2) Experimental research of pressure-related radon in the presence of liquid medium (154)

(3) Percolating test (155)

(4) Ultrasonic-vibrating experiment (156)

(5) Acoustic-frequency-vibrating experiment (156)

(6) Comprehensive review on the precursory mechanism of water radon (158)

2. Experimental Research of the Seismic precursory Mechanism of the Soluble Gases in Groundwater (159)

3. Experimental Research of the Characteristics and Mechanism of the precursory Signals of Ion Components in Groundwater (159)

(1) Pressolution experiment of granites from the San Andres fault, California, USA (160)

(2) Pressolution experiment of clays (from Guanzhuang, Beijing), granites (from Fujian) and ultrabasic rocks (160)

(3) Analyses and research of hydrogen and oxygen isotopes in the pressure-related liquid (164)

(4) The study of the precursory mechanism of F⁻ ionmixing experiment (165)

(5) Experimental research of simulating hydrogeochemical effects in the process of explosion in the field (167)

4. Evolution and Prospect (170)

(1) Evolution (170)

(2) Prospect (171)

CHAPTER 9. THE PRESENT SITUATION OF SEISMIC GEOCHEMISTRY

RESEARCH AND ITS PROSPECT (173)

(1) Introduction (173)

(2) The Present Situation of the Seismic-Geochemistry Research in the USSR, Japan and USA (173)

(1) USSR (173)

(2) Japan (177)

(3) USA (181)

3. The Present Situation of the Application of Seismic-Geochemical